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„Program Začít spolu představuje 
alternativní pedagogický přístup, který je 
orientován na dítě. Spojuje v sobě moderní 
poznatky pedagogické a psychologické 
vědy s osvědčenými vzdělávacími 
postupy, k nimž se pedagogika v průběhu 
svého vývoje dopracovala.

Zároveň nabízí prostor, ve kterém se děti 
učí samostatně myslet, kde chyba je 
přirozenou součástí procesu učení stejně 
jako zodpovědnost za sebe sama a svoji 
práci.“

Cílem vzdělávání je pro nás smysluplné 
učení a samostatné myšlení dětí. 
Proces učení je pro nás stejně důležitý 
jako výsledek, proto poskytujeme 
dítěti rozmanité zdroje a metody učení 
a připravujeme mu podnětné prostředí.

Nabízíme společné vzdělávání pro 
všechny děti bez ohledu na jejich 
sociální či etnický původ a úroveň jejich 
schopností. Respektujeme jedinečnost 
každého dítěte, zohledňujeme specifické 
poruchy učení a další vývojové poruchy 

dětí, ale i potřeby nadprůměrně nadaných 
dětí. Jsme v pravém slova smyslu 
inkluzivní.

Orientujeme se na dítě. Nabízíme dětem 
vzdělávání odpovídající jejich potřebám, 
schopnostem a zájmům. Podporujeme 
individuální rozvoj i vzájemnou spolupráci. 
Komunikujeme s dětmi rovnocenně 
a otevřeně, důležitá je pozitivní atmosféra 
a radost z učení.

Rodiče jsou vítanými partnery, kteří se 
aktivně podílejí na chodu školy. Škola 
nabízí rodinám a celé okolní komunitě 
rozmanité formy spolupráce.

Pečujeme o osobní růst a profesní rozvoj 
našich učitelek a učitelů. Pracujeme 
podle mezinárodních standardů 
pedagogické práce.

Největší váhu v hodnocení dítěte 
přikládáme jeho sebehodnocení. Učíme 
děti plánovat si a řídit práci a přebírat za 
výsledky zodpovědnost.

  Naše poslání
Spolek Škola pro mě vznikl jako iniciativa rodičů 
s cílem obohatit nabídku ústeckých základních 
škol o třídu s inovativním vzdělávacím programem.

  Vzdělávací program Začít spolu

Použité zdroje:
https://cs.wikipedia.org/wiki/Začít_spolu
https://www.zacitspolu.eu/o-programu/o-programu-zacit-spolu/
Příručka Step by step
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Co se letos povedlo
Rok 2021 se nesl ve znamení epidemie 
Covidu. Nemožnost se osobně potkávat, 
měsíce online výuky, přesouvání a rušení 
akcí. Velké díky patří průvodkyním Zuzce 
a Janče, které se se všemi nelehkými 
překážkami statečně popraly. Dostavěli 
jsme krásnou oranžovou třídu, kde od 
září nalezli azyl čerství čtvrťáci, náš tým 
skvěle doplnily coby jejich průvodkyně 
Lucie Carbová a asistentka Jana 
Macková. Pojďme si alespoň v krátkosti 
připomenout několik událostí uplynulého 
roku.
V únoru jsme do online podoby překlopili 
první z plánovaných lekcí, Kateřina 
Kapounová rodičům nabídla webinář na 
téma bezpečného chování v prostředí 
internetu. Také byly zveřejněny 
výsledky přijímacího řízení, pro školní 
rok 2021/2022 jsme přijali 10 nových 
prvňáčků. V květnu spatřila světlo světa 
první výroční zpráva našeho spolku a jsme 
nově k nalezení na Mapě inspirativních 
škol Institutu pro podporu inovativního 
vzdělávání. V červnu s velkou slávou 
proběhl několikrát přesouvaný děkovací 
večírek, kam jsme pozvali všechny, kteří 
přiložili ruku k dílu či finančně podpořili 
stavbu zelené třídy.
Ve volbách do školské rady uspěla 
zástupkyně komunity Začít spolu na ZŠ 
Bratří Čapků – Simona Kubíčková, velmi 
si ceníme toho, že naše vize tak má 

v tomto důležitém orgánu zastoupení. Na 
konci června se celá velká rodina Školy 
pro mě sešla na tradičním táboráku, 
tentokrát na tábořišti Vochtánka 
v Potštejně. V srpnu část našeho týmu 
(Lucie, Simona, Kateřina) absolvovala 
Letní školu programu Začít spolu 
v daleké Plzni.
Po náročných prázdninách naplněných 
prací na oranžové třídě úspěšně 
finišujeme, slavnostně startujeme nový 
školní rok, tentokrát už se čtyřmi ročníky. 
Zároveň věnujeme čas i revizi hodnot 
a fungování spolku, s průvodkyněmi 
tříd v sobotu 11. září strávíme společný 
čas pod vedením skvělých lektorů 
z Tokaheya s. r. o. V říjnu jsme za podpory 
donátorů Burzy filantropie zorganizovali 
půldenní seminář projektu Učíme se 
venku otevřený všem zájemcům. Také 
proběhla dlouho slibovaná dílna Hejného 
matematiky pro naše rodiče. V listopadu 
byla předsedkyně spolku za školu vyslána 
na dvoudenní setkání ředitelů škol Začít 
spolu – báječná příležitost k inspiraci, 
sdílení a potvrzení, že to, co děláme, má 
smysl a přesah.
Kvůli covidovým opatřením bohužel 
neproběhla plánovaná společná vánoční 
besídka, rok 2021 jsme tak s pocitem 
dobře odvedené práce uzavřeli jen 
v úzkém kruhu.



Výroční zpráva
roku 2021

3

  Třídy ve školním roce 2021/2022
Žlutá třída
Průvodkyně: Zuzana Šedová

1. ročník:
Alexandr Bureš, Miriam Kovářová, Sára 
Neťuková, Stanislav Hrabovský, Štěpán 
Pavlík
2. ročník:
Antonín Baláš, Eliška Javůrková, Jakub 
Čevona, Josefína Kapounová, Klára 
Valíková, Ondřej Šilar
3. ročník:
Adéla Kovářová, Marian Pokorný, 
Rozálie Jakubcová

Zelená třída
Průvodkyně: Jana Balášová
Asistentka pedagoga:
Michaela Tomášková

1. ročník:
Anežka Valíková, Benjamín Vinzens, 
Matyáš Švec, Matyáš Lédr, Šimon Javůrek
2. ročník:
Dorota Skalická, Dominik Jakubec, 
Matěj Patočka, Valeri Juklová
3. ročník:
Berenika Leila Železová, Dominik Skalický, 
Eliška Trnková, Jonáš Kubíček, Nataly 
Lédrová

Oranžová třída
Průvodkyně: Lucie Carbová
Asistentka pedagoga: Jana Macková

4. ročník navštěvují:
Alois Jakub Slovák, Aneta Pirklová, 
Antonín Jukl, Ella Patočková, Eliška 
Jílková, Jan Kubíček, Kryštof Trávníček, 
Marie Schmidt, Radim Šebetka
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  Budování oranžové třídy

Po předpředloňské žluté a loňské zelené 
třídě jsme budovali oranžovou třídu, 
tentokrát pro čtvrťáky a do budoucna 
i pátý ročník. Nová třída vznikla spojením 
dvou stávajících menších místností. Ty 
jsme nejprve vyklidili (2. 2. 2021), za 
nejhojnější účasti brigádníků. Z jedné 
místnosti jdou udělat dvě překvapivě 
snadno. Jen je potřeba odhodlaný 
učitel, pár hodin a dost velké kladivo! 
A rázem byla i spousta materiálu, 
který bylo potřeba odvézt. Ve vzniklém 
prostoru jsme po vydatném rozmýšlení 
a konzultacích nad vizualizacemi 
rozhodli o umístění a velikosti patrového 
centra. A tak se našimi kamarády stalo 
kango, lopata, krumpáč a kolečko. Pod 
dvěma vrstvami betonu na nás čekaly tři 
kontejnery jílu, které jsme odvozili kolečky 
skrz úzké dveře do onoho kontejneru. 
Pak díky zedníkům od pana Vinzense byly 
nový „bazén“ a schody vyzděny. Vojta 
Jakubec (již tradičně) položil podlahu 
a schody. Dál Pepa Kapoun vysekal 
vodu a přivedl ji do třídy. A elektrikář 
David Toman se postaral, aby nám to 
svítilo a bylo kam zapojit elektroniku. Po 
těchto hrubých pracech jsme nastříkali 
topení, vymalovali a truhlář Aleš za 
pomoci brigádníků udělal podlahu. Páni 
školníci vztyčili dřevo-skleněnou stěnu. 
Pepa Kapoun a Aleš postavili dřevěnou 
část patrového centra. A také obložili 
strop, na který David Toman nainstaloval 
světla. Třída už dávala tušit, jak bude 

krásná, až bude hotová. Pak zase přišlo 
větší zapojení rodičů a Lucky Carbové 
při malování a úklidu. Nakonec se vyžili 
ti, kdo rádi sestavují ikeácký nábytek, 
a třídu tak zabydleli nábytkem z Ikey 
a pomůckami.
Paralelně s oranžovou třídou vznikala 
i fi nální podoba chodby před třídou. 
Zahrnovalo to vybourání dveří, osazení 
rozvaděče a světel, vyrovnání podlahy, 
zkonstruování sádrokartonových stěn 
a posuvných dveří, výmalbu, přesunutí 
stávajících dveří do dílny, úpravu 
kuchyňky na míru a jejího zprovoznění až 
po fi nální pokládku koberců.
Jak už to tak bývá, ten pot a nervy se 
z toho výše uvedeného už tolik vycítit 
nedají. Spousta z činností zde ani není 
uvedena, práce bylo požehnaně. Ledasco 
běželo bez problémů, jiné věci chtěly 
víc času. Ale určitě by nebyly možné 
bez pomoci výše uvedených lidí, dalších 
stovek hodin rodičů – brigádníků (a jejich 
protějšků, co jim mezitím zaopatřovali 
děti), vkladu pana ředitele Falty, spolku, 
Lucky a fi nanční podpory z města. 
Díky všem!
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  Burza filantropie
Po loňské přestávce jsme se letos opět zúčastnili 
Burzy filantropie pořádané Koalicí nevládek 
Pardubicka. Prezentace projektů proběhla 
6. 10. 2021 a náš spolek byl podpořen pěti 
donátory (Konzum, Solea, IVECO, Město Ústí nad 
Orlicí, Pardubický kraj) částkou v celkové výši 
33 000 Kč. Tímto bychom všem sponzorům rádi 
poděkovali. Získané prostředky budou použity 
na financování cyklu vzdělávacích seminářů 
pro rodiče a veřejnost v průběhu školního roku 
2021/2022. Mezi přednáškami se objeví témata 
výchovy, mediální gramotnosti a komunikace. 
  Společně za úsměv
I v roce 2021 jsme dostali příležitost zapojit se 
do grantového programu Společně za úsměv 
vyhlašovaný obchodním družstvem Konzum, 
který touto aktivitou již od roku 2001 podporuje 
neziskové veřejně prospěšné organizace v regionu 
východních Čech. Pod číslem projektu 24 jsme 
se zapojili s žádostí podpořit zručnost, tvořivost 
i trpělivost našich dětí pořízením šicího stroje 
a dalšího potřebného vybavení na šití, které 
povede děti k praktickým dovednostem, a získají 
tím lepší představu hodnoty práce a času. 
Z tohoto projektu jsme obdrželi částku 7 101 Kč. 
Konzumu i všem dárcům srdečně děkujeme.

  Táborák
Tradiční příležitost více se poznat, tentokrát pod 
taktovkou Vojty a Gabči Jakubcových. Sešli jsme 
se 20. 6. 2021 na tábořišti Vochtánka v Potštejně. 
Pro děti byla připravena stopovačka s otázkami 
a úkoly, za něž získávaly písmenka do tajenky. 
Cesta vedla z tábořiště podél potoka Modlivým 
dolem. Na konci prověřila síly a odvahu dětí 
lanová překážka, přes níž se děti dostávaly na 
druhou stranu potoka. Vrátili jsme se po vlastních 
stopách na tábořiště a doplnili energii a minerály 
buřty a točeným pivem. To jistě přispělo k dobré 
atmosféře, ve které se snadno seznamuje 
a povídá se o ledasčem.
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Leden
Začátkem roku nás přišel přivítat pan ředitel 
a popřál nám vše dobré do nového roku. 
Užívali jsme si sněhové nadílky bobováním 
ve Wolkerově údolí a malovali jsme do 
sněhu. Nezapomněli jsme ani na lesní 
zvířata, kterým jsme donesli dobrůtky do 
krmelce v naší milované Roklince. V rámci 
ptačí hodinky jsme pozorovali přezimující 
ptáky v krmítkách. Koncem ledna jsme zažili 
korunovaci s pololetním vysvědčením.

Únor
Učili jsme se, jak poskytnout první pomoc. 
Vyráběli jsme si přívěsky z kůže. Zažili 
jsme zimní pátračku v přírodě. Zúčastnili 
jsme se projektu Abeceda peněz, kde jsme 
získali zkušenosti, jak rozumně zacházet 
s financemi. Před jarními prázdninami 
nás navštívili policisté, se kterými jsme si 
povídali o bezpečnosti.

Jak probíhal rok 2021 v našich třídách 
očima dětí
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Jak probíhal rok 2021 v našich třídách 
očima dětí

Březen
Bohužel ani tento rok nás neminula distanční výuka. Pravidelně jsme se vídali online 
přes počítač a mimo učení jsme si povídali třeba o našich domácích mazlíčcích.

Duben
Konečně opět spolu ve třídě. Začíná nám 
jaro, a tak je na čase plánování naší zahrady 
s odbornicí Adélkou Hrubou, společně 
jsme vymysleli spoustu nápadů. Krásné 
jarní počasí jsme trávili hodně v přírodě 
pozorováním změn po zimě, objevováním 
prvních rostlin nebo hledáním různých míst 
podle mapy.
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Květen
Tématem tohoto měsíce bylo cestování. Ve skupinkách jsme tvořili prezentace a plakáty 
různých zemí a poté jsme si o našich projektech společně povídali. Krásně stráveným 
časem pro nás byla práce na zahradě, kde jsme sázeli rostliny na náš nový záhon. Mohli 
jsme si vyzkoušet zajímavou techniku batikování za studena, kde jsme různými barvami 
zdobili látkové tašky, které jsme poté darovali svým rodičům.

Jak probíhal rok 2021 v našich třídách 
očima dětí
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Červen
Měli jsme možnost navštívit včelín u Jednoty 
bratrské, kde jsme si v ochranných oblecích 
mohli vyzkoušet, co všechno práce se včelami 
obnáší. V Galerii pod radnicí jsme objevovali 
historické i současné deskové hry. Prožili 
jsme nádherný indiánský den stezkou s úkoly. 
Koncem června jsme se loučili se školním 
rokem a slavnostním předáním vysvědčení 
jsme uzavřeli celoroční téma indiáni.

Jak probíhal rok 2021 v našich třídách 
očima dětí

Září
Začátek nového školního roku. Velké změny. 
Už máme tři krásné třídy a další průvodkyni 
Lucku, která je v oranžové třídě se čtvrťáky. 
Přivítali jsme nové prvňáčky, společně 
jsme se seznamovali a začali budovat nová 
pravidla a přátelství, aby nám všem bylo 
hezky. Zúčastnili jsme se dne první pomoci 
na Kociánce. Sbírali jsme jablka na zahradě 
u Vinzensů, ze kterých jsme následně vyráběli 
sladký mošt. Na šicím stroji si každý ušil 
vlastní látkový pytlíček na osobní věci.
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Říjen
Během října jsme jeli na velký výlet do Hradce Králové, kde jsme navštívili planetárium 
a Flyzone. V rámci tématu vesmír jsme poznávali a zkoumali vesmír ze všech stran 
a čtvrťáci vymodelovali sluneční soustavu, která zdobí oranžovou třídu. V Městské 
knihovně nás slavnostně pasovali na čtenáře. V tělocviku hrajeme novou míčovou hru 
Kin-Ball. Velkým zážitkem byla návštěva pana Přemka Fabiánka, který nám do třídy 
přinesl několik druhů plazů, štírů a pavouků. Zajímavá byla i exkurze do sběrného dvora 
a čističky odpadních vod.

Jak probíhal rok 2021 v našich třídách 
očima dětí
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Listopad
Ve třídě nás navštívil strýček Anežky 
a Klárky a seznámil nás se svoji sbírkou 
minerálů. Dalším hostem byl tatínek Elišky, 
který nás nechal prozkoumat sanitku. 
Užili jsme si kupu srandy v maskách při 
společném dýňování. V rámci tématu 
Česká republika jsme tvořili prezentace 
na jednotlivé kraje nebo jsme zkoumali 
zajímavá místa našeho města s mapou. 
Se spolužáky jsme si navzájem představili 
své oblíbené hudební nástroje.

Jak probíhal rok 2021 v našich třídách 
očima dětí
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Prosinec
Během adventní doby nám každý den jeden spolužák 
připravil nějaké překvapení. Navštívili jsme místní kostel, 
kde nám pan farář objasnil rozdíl mezi dobou adventní 
a dobou vánoční a paní varhanice nám zahrála na 
kostelní varhany. Pekli a zdobili jsme společně vánoční 
cukroví a měli jsme mikulášskou besídku v maskách. 
Tento měsíc jsme prováděli i spoustu fyzikálních 
pokusů, například nafouknutá rukavice, zkoumali jsme 
vlastnosti vody a minerálů, vyráběli sopku nebo jsme 
zkoušeli zapálit svíčky bez dotyku. Zažili jsme spaní 
ve škole s noční poznávačkou. Během vánoční besídky 
jsme zpívali koledy, ochutnávali cukroví a navzájem se 
obdarovali drobnostmi.

Děkujeme za krásně prožitý rok a těšíme se na další 
společné zážitky.

Jak probíhal rok 2021 v našich třídách 
očima dětí
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Zpětná vazba průvodkyň a asistentek: Co nového 
vám přinesl rok 2021 ve třídách Školy pro mě?

Les ve škole

Rok 2021 byl pro mne velkou změnou 
a výzvou. Přinesl mi mnoho životních 
zkušeností, radosti z učení a velkou kupu 
zajímavých okamžiků. Ještě více jsem se 
ponořila do výuky Začít spolu a objevila 
tak spoustu nových věcí. Učím se 
a poznávám něco nového spolu s dětmi. 
Užívala jsem si všechna měsíční témata. 
Lucka Carbová

Uplynulý rok 2021 mi přinesl skvělé 
kolegyně Lucku a Janču. Společně 
jsme přivítali nové usměvavé tvářičky, 
které přibyly do našich tříd. Prožili jsme 
spoustu zajímavých zážitků a společných 
akcí a také jsem získala nové zkušenosti 
v rámci své práce asistentky pedagoga. 
Míša Tomášková

Mezinárodní výukový program o lese Les ve škole, do kterého jsme zapojeni, nabízí 
inspiraci, materiály, semináře a podporu pro učitele, kteří chtějí smysluplně učit své 
žáky v přírodě.
Rádi chodíme do Wolkerova údolí a Roklinky, někdy i s kamarádkami ponožkami, 
zkoumat les a jeho proměny v různých ročních obdobích. Nacházíme různé poklady 
a zažíváme krásné společné chvíle na čerstvém vzduchu.

Rok 2021 mi přinesl partu úžasných dětí, 
průvodkyni Lucinku a asistentku Janičku. 
Velké množství společných zážitků 
a zábavy s dětmi. Společné poznávání 
a objevování světa. Za což jsem velmi 
vděčná.
Jana Balášová

Co pro mě znamenal rok 2021? Návrat 
k prezenční výuce, radost ze setkání, 
spolupráce a společných aktivit nejen ve 
třídě, obnovení učení v reálném prostředí 
i v lese. Jsem vděčná za prostředí, které 
společně vytváříme pro naše žáky. Těší 
mě, když vidím, že rostou v samostatně 
myslící, tvořivé a zodpovědné osoby.
Zuzka Šedová
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Zpětná vazba rodičů:
Doporučili byste svým známým, aby 
dali své dítě do Třídy pro mě? Proč?

Ano, doporučuji. Ale už opravdu jen těm, 
u kterých jsem si jistá, že jsou schopni 
naslouchat svému dítěti a vlastně i tak 
nějak sami sobě.
Simona Kubíčková

Určitě. Myslím, že je na čase vnést do 
vzdělávání nového ducha a začít vyučovat 
jiným způsobem.
Pavlína Jílková

Určitě. Jsem tak vděčná za to, že zde byla 
Třída pro mě vytvořena a že se mohu 
alespoň občas spoluúčastnit vzdělávání 
svých dětí. Uvědomuji si, jak je náročné 
a přitom krásné děti vychovávat ve 
svobodě a zodpovědnosti vůči sobě i vůči 
okolí. Mám radost, že jste, že jste s našimi 
dětmi a zprostředkováváte jim to, co bych 
jim já jako rodič chtěla předat. Vnímám 
to tak, že se vám to velmi daří. Těší mě, že 
děti mohou být tak často venku, že mají 
možnost spoluutvářet vlastní pravidla, 
že se mohou vzájemně od sebe učit 

a vzájemně se podporovat ve své jinakosti. 
Jen tak si budou sami sebe vážit a ve svém 
životě budou spokojení. Děkuji.
Anna Trnková

Ano, rozhodně. Velice si vážíme 
respektujícího přístupu k dětem. Náš syn 
se cítí ve třídě bezpečně a do školy se těší.
Jana Balášová

Rozhodně ano. Je to takový splněný sen. 
Přála bych si být znovu dítě a chodit do 
Třídy pro mě. Je to bezpečné místo pro 
zvídavé děti.
Martina Hrabovská

Určitě ano. Myslím, že tento způsob výuky 
má mnoho pozitivního. Největší přínos 
vidím v podpoře zdravého sebevědomí 
dětí, učení se zážitkem a podpoře 
komunikace.
Iva Hudečková

Co nás čeká v roce 2022
První rok, kdy neřešíme budování tříd! 
Možná příležitost napnout síly na 
budování komunity a vztahů vůbec? Náš 
velký rest je také školní zahrada, kterou 
jsme dostali k užívání. Plánů a přání dětí 
je nemálo, „skutek zatím trochu utek“. 
Vzhledem k snad příznivější koronavirové 
situaci doufáme v uskutečnění všech 
dlouho odkládaných posouvaných akcí, 
přednášek, seminářů. A také setkání naší 
malé komunity – online už to nikoho 

nebaví! Opět se rozrosteme o deset 
nových prvňáčků, v září pak dojde 
naplnění náš cíl – nabídnout vzdělávání 
v programu Začít spolu na celém prvním 
stupni základní školy. S tím se ale váže 
výzva nová, druhý stupeň. Neúnavně 
pracujeme na tom, aby děti mohly počítat 
i v šesté třídě a dalších ročnících s alespoň 
některými prvky Začít spolu. Díky nadšení 
a ochotě učitelů na Čapkárně je vše na 
dobré cestě.
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